Программа
Международной конференции молодых специалистов «Актуальные проблемы теории и истории искусства»

International Conference of Young Specialists
 “Actual Problems of Theory and History of Art”,

1-5 December, 2010.

Programme
1 декабря, среда
December,1st, Wednesday

12.00. Регистрация участников конференции. Исторический факультет СПбГУ, Менделеевская л., 5, фойе лектория.

Registration of the Conference participants. History Dept. Lecture Hall foyer. Mendeleyevskaya linia, 5.
13.00. Открытие конференции
Conference opening.

Приветственное слово. Welcome speech.

Проректор по направлениям история, психология и философия СПбГУ

 Лариса Александровна Цветкова

Pro-Rector Larisa A. Tsvetkova
Зав. кафедрой истории русского искусства 
Татьяна Валериановна Ильина  (СПбГУ)

Head of the Russian art history chair
Tatyana V. Ilyina
Анна Владимировна Захарова (МГУ им. М.В. Ломоносова)

Anna V. Zakharova (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia)

Пленарное заседание

Plenary session
Олег Лягачев-Хельги. По поводу «Солнца» (Париж, Франция)
Oleg Liagatchev-Helgi. Apropos of “The Sun” (Paris, France)
Евсевьев Михаил Юрьевич (СПБГУ). «Я что-то должен сказать… в будущее». Николай Николаевич Пунин и Петербургский университет . 

Mikhail Yu. Evsevyev (St.Petersburg State University, Russia). ”I Am to Say Something… for the Future”. Nikolay N. Punin at the St.Petersburg University.

Станюкович-Денисова Екатерина Юрьевна (СПбГУ). Образцовые проекты в жилом строительстве Петербурга 1730-1760-х гг.: проблема типологии и модификации.

Ekaterina Yu. Stanyukovich-Denisova (St.Petersburg State University, Russia). Model projects in House Building of the 1730s-1760s in St.Petersburg: Typology and Modifications.

Анна Владимировна Захарова (МГУ им. М.В. Ломоносова). Проблема идентификации святых в росписях Софии Киевской.
Anna V. Zakharova (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia). The Problem of Identification of Saints in the Wall Paintings of St. Sophia of Kiev.

Вранешевич Бранка (Белградский университет, Сербия). Проблемы изучение наследия античности в Средние века: персонификации Божественной Премудрости в Ленинградском евангелии.

Branka Vranešević  (University of Belgrad, Serbia). Problems in Studying the Heritage of Antiquity in the Middle Ages: the Case of Personifications of Divine Wisdom in the Leningrad Gospel . 

Мальцева Светлана Владиславовна (СПбГУ). Значение приделов в формировании региональной традиции сербской средневековой архитектуры.

Svetlana V. Maltseva. (St.Petersburg State University, Russia). Significance of Chapels in Forming the  Regional Tradition of Serbian Medieval Architecture.

Газбарри Джованни (Римский университет «Сапиенца», Италия) Мосты между Россией и Италией. Изучение византийского искусства в начале 20 века.

Giovanni Gasbarri (The “Sapienza” University of Rome, Italy). Bridges between Russia and Italy: Studies in Byzantine Art at the Beginning of the 20th century.

Станиславская Екатерина Игоревна (Национальная академия руководящих кадров культуры и искусств,  Киев, Украина) Хэппенинг как действенно-зрелищная форма искусства 20 века.

Katerina I. Stanislavska (National Academy of Managerial Personnel of Culture and Art, Kiev, Ukraine), Happening as Action-Show Art Form of the 20th century.

16.00. Открытие студенческой фотовыставки в фойе лектория.

Opening of the students’ photo exhibition. History Dept. Lecture Hall foyer.

16.30. Кофе-брейк.

Coffee Break.

18.00 Автобусная экскурсия по Санкт-Петербургу. 

Bus tour around St.Petersburg. 

2 декабря, четверг

December 2nd, Thursday

10.00. Russian Art in the 18th century.

Русское искусство 18 столетия.

Председатель: Станюкович-Денисова Екатерина Юрьевна (СПбГУ)

Chairman: Ekaterina Yu. Stanyukovich-Denisova (St.Petersburg State University, Russia)

Васильева Александра Михайловна (СПбГУ). Русское и европейское в творчестве гравера петровского времени Ивана Зубова.  

Alexandra M. Vasilyeva (St.Petersburg State University, Russia). Russian and European Tendencies in  the Creativity of Ivan Zubov, Russian Engraver of the Early 18th century.

Чежина Юлия Игоревна (СПбГУ). Портреты-двойники кисти Ж.-Л. Монье и А. Егорова.          К проблеме заимствования в живописи

Julia I.Chezhina (St.Petersburg State University, Russia). The Twin-Portraits by Jean-Laurent Mosnier and Alexey Egorov: to the Problem of Adoption in Painting.

Матвиенко Анастасия Александровна (Интернет-издание  «Санкт-Петербург.ру»). Портреты фаворитов Екатерины II и их создатели.

Anastasia A. Matvienko (Web-newspaper “St.Petersburg.ru”). Artists Portraying the Favourits of the Russian Empress Catherine II.

Сурова Анна Александровна (СПбГАИЖСА им. И.Е.Репина). Фрески часовни в деревне Васильева Гора Торжокского района Тверской области: к вопросу западноевропейского влияния в культовой монументальной живописи конца 18 века. 

Anna A. Surova (St.Petersburg State Academy of Painting, Sculpture and Architecture named after I.E. Repin, Russia). Murals of the Chapel in the Village of Vasileva Gora in Torzhoksky District of Tver region: the problem of European Influence on Church Monumental Painting of the late18th  century.

Кустова Анна Евгеньевна (МГУ им. М.В. Ломоносова). Русская тема в живописи Дж. А. Аткинсона.

Anna E. Kustova (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia).  Russian Subjects in the Paintings by J. A. Atkinson.

Скворцова Екатерина Александровна (СПбГУ).  Композиционные особенности «Панорамы Санкт-Петербурга» Дж. А. Аткинсона: русские и английские истоки.

Ekaterina A. Skvortsova (St.Petersburg State University, Russia). Peculiarities of Composition of the “Panoramic View of Saint-Petersburg” by J. A. Atkinson: the Russian and English Roots.

Белякова Татьяна Владимировна (СПбГУ).  Особенности графики Козловского и Прокофьева в контексте предромантизма. 

Tatjana V. Beliakova (St.Petersburg State University, Russia). Peculiarities of Graphic Works by Kozlovsky and Prokofiev in the Context of Pre-Romanticism.

Терехова Ольга Викторовна (СПбГУ) Строгановский дворец в Петербурге: к вопросу атрибуции интерьеров конца XVIII века.

Olga V. Terekhova (St.Petersburg State University, Russia). The Stroganov Palace in St.Petersburg: on the Atribution of the Late 18th century Interiors.

Кофе-брейк.

Coffee break. 

14.00. Русское искусство 19-20 веков.

Russian Art in the 19-20th centuries.

Председатель:  Евсевьев Михаил Юрьевич (СПбГУ)

Chairman: Mikhail Yu. Evsevyev (St.Petersburg State University, Russia)

Варламова Александра Андреевна (СПбГУ). Источники композиции и декоративного оформления Погодинской избы. 

Alexandra A. Varlamova (St.Petersburg State University, Russia). The Sources of Composition and Decoration of the Pogodin Izba in Moscow.

Чеботкевич Анна Витальевна (СПбГУ). ''Византийский стиль'' в отечественной архитектурной критике 1880-1900 гг. 

Anna V. Chebotkevich (St.Petersburg State University, Russia) The Neo-Byzantine Style in Russian Architectural Critique of the 1880s-1900s.

Ганган Андрей Владимирович (СПбГУ). Русская бронзовая пластика рубежа 19-20 веков: к вопросу о творческом методе. 

Andrey V. Gangan (St.Petersburg State University, Russia). Russian Small-Scale Bronze Sculpture in Late the 19th - Early 20th century: the problem of  creative method.

Димовски Владимир (Белградский университет, Сербия). Манифесты авангарда: попытка осмысления.

Vladimir Dimovski (University of Belgrad, Serbia) Approach to Avant-Garde Manifestoes.

Ларионов Андрей Алексеевич (КГИОП). Конструктивизм и неоклассика на    архитектурном факультете Академии Художеств в 1920-е годы. Учебные работы. 

Andrey A. Larionov (Сcommittee of State Inspection for Protection of Monuments, St.Petersburg). Constructivism and Neoclassicism at the Department of Architecture of the Russian Academy of Arts in the 1920s. Student projects.

Аббасова Галина Эльбрусовна. (МГУ им. М.В.Ломоносова). Восток и Запад. Проблема традиции в творчестве художников Узбекистана 1920-1930-х годов. 

Galina E. Abbasova (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia). The East and the West. The Problem of Tradition in the Works of Uzbekistan’s Artists in the 1920s – 1930s.

Смирнова Ксения Вячеславовна (МГУ им. М.В. Ломоносова). Памятники героям и жертвам Великой Отечественной войны. Мемориальные комплексы 60 – 70-х годов. Проблема исторической и художественной ценности. 

Ksenia V. Smirnova (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia). Monuments to the Heroes and Victims of the World War II. Memorial Complexes of the 1960s-1970s and the Problem of Historic and Artistic Value.

Михайленко Алина Валерьевна (СПбГХПА им Штиглица). Ландшафт + инсталляция. 

Alina V. Mikhailenko  (St.Petersburg State of Art and Design Academy named after  A. Stieglitz, Russia). Landscape + Installation.

3 декабря, пятница

December, 3rd, Friday

10.00. Средневековое искусство восточно-христианского мира I. Византия, Балканы. Грузия.

Medieval Art of the  Eastern Christian World I. Byzantium, Balkans, Georgia.

Председатели: Мальцева Светлана Владиславовна (СПбГУ) и Захарова Анна Владимировна (МГУ им. М.В. Ломоносова)

Chairmen: Svetlana V. Maltseva (St.Petersburg State University, Russia) and Anna V. Zakharova (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia)  

Копривица Татьяна (Институт истории, Черногория). Сакральная топография позднеантичной и раннехристианской Дуклии (Черногория): первое современное предварительное исследование. 

Tatjana Koprivica (History Institute of Montenegro). Sacral Topography of Late Antique and Early Christian Doclea (Montenegro): the First Modern Preliminary Investigation.

Риккарди Лоренцо (Римский университет «Сапиенца», Италия) Византийский император Василий II как покровитель искусств.

Lorenzo Riccardi (The “Sapienza” University of Rome, Italy)  Observations on Basil II as Patron of  the Arts. 

Макарова Анна Львовна (Государственный институт искусствознания, Москва) Фрески церкви св. Георгия в Бочорме (Грузия) 

Anna L. Makarova (State Institute of ArtStudies, Moscow). Frescoes of the St.George Church  in Bochorma (Georgia)

Морозова Екатерина Ивановна (МГУ им. М.В. Ломоносова). Эпистилии со сценами праздников в системе декорации византийской алтарной преграды (12 в.).

Ekaterina I. Morozova (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia). Epistyles with the Scenes of Feasts in Byzantine Altar Screen Decoration of the 12th century.

Кантоне Валентина (Университет г. Падуи, Италия). Проблема восточных влияний на византийское искусство в эпоху македонского Ренессанса: некоторые иллюстрированные рукописи из Национальной библиотеки Греции и Национальной библиотеки Венеции.

Valentina Cantone (University of Padova, Italy). The Problem of the Eastern Influences on Byzantine Art during the Macedonian Renaissance: Some Illuminated Manuscripts from the National Library of Greece and the National Library of Venice. 

Николич Иван (Белградский университет, Сербия). Архитектура и проблема национальной самоидентификации в Средние века: церковь в Донье Каменице (Сербия).

Ivan Nikolić (University of Belgrad, Serbia). Architecture and the Problem of National Identity in the Middle Ages: the Case of Church at Donja Kamenica (Serbia). 

Чирич Ясмина (Белградский университет, Сербия). Искусство украшения внешних стен в поздневизантийской архитектуре.

Jasmina Ćirić (University of Belgrad, Serbia). The Art of Exterior Wall Decoration in Late Byzantine Architecture.

Живкович Милош (Белградский университет, Сербия). Легендарный правитель глазами Средневековья: об иконографии белградской Александрии. 

Miloš Živković (University of Belgrad, Serbia). The Legendary Ruler in Medieval Guise: on the Iconography of the Belgrade Alexandride.   

Педоне Сильвия (Римский университет «Тор Вергата», Италия). Критический подход к византийскому искусству в первой половине 19 в.

Silvia Pedone (University of Rome "Tor Vergata”, Italy). A Critical Approach to the Byzantine Art in the First Half of the 19th century.

Кофе-брейк.

Coffee Break.

14.00. Средневековое искусство восточно-христианского мира II. Древнерусское искусство.

Medieval Art of the  Eastern Christian World II. Ancient Russian Art.
Председатель:  Булкин Валентин Александрович (СПбГУ)

Chairman: Valentin A. Bulkin (St.Petersburg State University, Russia) 

Елшин Денис Дмитриевич (Государственный Эрмитаж). Некоторые материалы к реконструкции Десятинной церкви в Киеве.
Denis D. Jolshin (The State Hermitage Museum,St.Petersburg Russia).). Some Evidence for the Remodelling of the Desjatinnaya (Tithe) Church in Kiev.

Немыкина Елена Александровна (СПбГУ). Проблема южнославянских влияний на монументальную живопись Новгорода XIV в. 

Elena А. Nemyikina (St.Petersburg State University, Russia). The Problem of “Southern Slavic Influence” on Novgorod Monumental Painting  in the Second Half of the 14th century.

Шаповалова Александра Николаевна (Европейский Университет в Санкт-Петербурге). Новгородская монументальная живопись и религиозно-философские течения восточно-христианского мира второй половины XIV века.

Alexandra N. Shapovalova (European University, St.Petersburg). The Novgorod Mural Paintings  and Religious Theories of the East Christian World in the Second Half of the 14th century.

Трушникова Александра Вадимовна (СПбГУ). Древнерусские храмы с пристенными угловыми опорами (конец XIV – начало XV в.). Происхождение типа в контексте Византийской и Балканской архитектуры.

Alexandra V. Trushnikova (St.Petersburg State University, Russia). Old Russian Cross-domed Churches with Corner Piers in the late 14th – early 15th Centuries. On the Origins of the Architectural Type in the Context of Byzantine and Balkan Architecture.

Фрезе Анна Андреевна (СПбГУ). Исихастские мотивы в иконографической программе росписи церкви Успения Богоматери в с. Мелётово. 

Anna A. Freze (St.Petersburg State University, Russia). Hesychast Concept in the Iconographic Programme of the Frescoes in the Church of Assumption in Melyotovo.

Федотова Ирина Леонидовна (ООО «Аллегория» Проектирование/ Строительство/ Реставрация). К вопросу о псковских зодчих в Москве в последней четверти XV века: историографический аспект. 

Irina L. Fedotova («Allegoria» Ltd. Projects/ Building/ Restoration).  Some Observations and Historiography on Pskovian Architects in Moscow in the Last Quarter of the 15th century.

Ершов Петр Глебович (СПбГУ).  Многопридельные храмы середины XVI века: типология и проблема заказа. 

Petr G. Ershov (St.Petersburg State University, Russia). Churches with Multiple Chapels in the Middle of the 16th century: Their Typology and Patronage.

Абраменко Наталья Михайловна (МГУ им. М.В. Ломоносова). Образы святых князей Владимира, Бориса и Глеба в храмовых росписях  времени Ивана IV. 

Natalia M. Abramenko (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia).  Images of the First Russian Saint Princes Vladimir, Boris and Gleb in the Wall Painting during the Reign of the Tsar Ivan IV.

Долгова Анастасия Игоревна (СПбГУ). Об истоках и  символике иконографии "Лабиринт Духовный". 

Anastasia I. Dolgova (St.Petersburg State University, Russia). On the Origins and Symbolism of the Iconography of “Spiritual Labyrinth”.

Касьян Полина Сергеевна (СПбГУ). Принципы и формы древнерусской архитектуры в строительной практике петербургских зодчих начала 20 века.
Polina S. Kasyan (St.Petersburg State University, Russia).  The Ancient Russian Architectural Ideas in the St.Petersburg Building in Early the 20th century. 

Трапезникова Анастасия Сергеевна (СПбГУ). Художественная выразительность и  современное иконописание: к постановке проблемы.

Anastasia S. Trapeznikova (St.Petersburg State University, Russia). The  Problem of Expressiveness in Contemporary Icon Painting.

10.00. Восток и Запад, Aнтичность и Ренессанс.

 The East and the West, Antiquity and the Renaissance.

Председатели: Власов Виктор Георгиевич (СПбГУ) и Ходаковский Евгений Валентинович (СПбГУ)

Chairmen: Victor G. Vlasov (St.Petersburg State University, Russia) and Evgeny V. Khodakovsky (St.Petersburg State University, Russia)

Семина Мария Александровна (СПбГУ). Оригинал или римейк. Проблема сохранности и реставрации произведений античной скульптуры. 

Maria A. Semina (St.Petersburg State University, Russia). Genuine or Remade Item. Condition and Restoration of Ancient Sculpture.

Краснова Анастасия Александровна (СПбГУ). К проблеме оценки достоверности реставрированной скульптуры из раскопок античных городов Северного Причерноморья. 

Anastasia A. Krasnova (St.Petersburg State University, Russia). The problem of Authenticity of Restored Sculpture Excavated in Ancient Greek Towns of the North Pontic Area. 

Винокурова Анастасия Сергеевна (МГУ им. М.В.Ломоносова). Храмы династии Хойсала. Синтез архитектуры и скульптуры. 

Anastasia S. Vinokurova (Moscow State University named after M.V.Lomonosov, Russia). Hoysala temples. A Synthesis of Architecture and Sculpture.
Янковская Аглая Алексеевна (МАЭ им. Петра Великого (Кунсткамера), РАН). Сообщения арабского путешественника 14 века Ибн Баттуты о Малайском архипелаге: проблема интерпретации источника. 

Aglaya A. Yankovskaya (Museum of Anthology and Ethnography named after Peter the Great (Kunstkamera), Russian Academy of Sciences, St.Petersburg). Accounts of the 14th century Arab Traveller Ibn Battuta on the Malay Archipelago: the Problem of Interpretation of the Source.

Белова Ольга Дмитриевна (МГУ им. М.В. Ломоносова). Карта «Смерть» из колоды тарокки Пирпонт Морган-Бергамо и макабрические сюжеты в искусстве Италии 14-15 вв.

Olga D. Belova (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia) The "Death" Card from the Tarot Pack Pierpont Morgan – Bergamo and Macabre Subjects in Italian Art of the 14th and 15th сenturies.

Лопухова Марина Александровна (МГУ им. М.В. Ломоносова). Классические мотивы в поздней алтарной  живописи Филиппино Липпи. 

Marina A. Lopukhova (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia). Classical Tradition in the Later Altarpieces by Filippino Lippi.
Титова Елизавета Александровна (МГУ им. М.В. Ломоносова). Проблемы церковной архитектуры Возрождения в трактатах Антонио Филарете и Франческо ди Джорджио: развитие базиликального и центрического планов. 

Elizaveta A. Titova (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia). The Problems of the Renaissance Church Architecture in the Treatises by Antonio Filarete and Francesco di Giorgio: the Development of Basilical and Central Plan.

Мусурок Марина Львовна (СПбГУ). Образ города в нидерландской живописи XV века: наследие Ван Эйка. 

Marina L. Musurok (St.Petersburg State University, Russia). The Image of a City in Dutch Art of the 15th century: Jan van Eyck’s Heritage.

Чечик Лия Анатольевна (МГУ им. М.В. Ломоносова). «Свой - Чужой» в «дипломатической» живописи Венеции эпохи Возрождения.

Lia A.Chechik (Moscow State University named after M.V.Lomonosov, Russia). ‘Friend-or-foe’ in the ‘Diplomatic’ Painting of  the Renaissance Venice.

Кофе-брейк.

Coffee Break.

14.00. Западное искусство Нового и Новейшего времени.

Modern Western Art.

Председатель: Рыков Анатолий Владимирович (СПбГУ).

Chairman: Anatoly V. Rykov (St.Petersburg State University, Russia).

Павленская Елизавета Александровна (СПбГУ). Эволюция жанра детского портрета в творчестве испанских придворных художников 16-17 веков. 

Elizaveta A. Pavlenskaya (St.Petersburg State University, Russia). The Evolution of Children’s Portraiture in the Works of Spanish Court Painters of the 16-17th centuries. 

Челован Анастасия Евгеньевна (СПбГУ).  Испанский ориентализм 19 века. Мариано Фортуни. 

Anastasia E. Chelovan (St.Petersburg State University, Russia). Spanish Orientalism of the 19th century. Mariano Fortuny.

Гойхман Елена Григорьевна (МГУ им. М.В. Ломоносова). Традиция в творчестве Эжена Делакруа. Романтическая живопись 1820-х годов и искусство старых мастеров. 

Elena G. Goikhman (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia). Tradition in the Work of Eugène Delacroix. Romantic Painting of the 1820s and the Art of the Old Masters.

Григораш Алена Владимировна (МГУ им. М.В. Ломоносова). Выставка «Документ немецкого искусства» (1901) в контексте открытия Дармштадской колонии: гезамткунстверк или синтез искусств?

Alyona V. Grigorash (Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Russia). The “Document of German Art” Exhibition (1901) in the Context of the Opening of the Darmstadt Colony: Gesamtkunstwerk or Synthesis of Arts?

Данилова Нина Леонидовна (СПбГУ). Архитектура Йозефа Хоффмана в зарубежной историографии 1990-2010 гг. 

Nina L.  Danilova (St.Petersburg State University, Russia). Architecture of Josef Hoffman in Foreign Historiography of  the 1990-2000s. 

Митич Лора (Белградский университет, Сербия).  Достижения Рочестерской школы в области теории и истории искусств.

Lora Mitić (University of Belgrad, Serbia). The Achievements of  “The Rochester School” in the Field of Critical Art History.

Ван дер Вестэйзен Валерия Олеговна (СПбГУ). Авторские права и проблема интерпретации современной живописи аборигенов Австралии. 

Valeria O. van der Westhuizen. (St.Petersburg State University, Russia).   The Problem of Copyright and the Interpretation of Australian Contemporary Aboriginal Painting.

18.30. Подведение итогов конференции.

Closing Session.

4 декабря, суббота.

December 4th, Saturday
Экскурсия в Новгород .

Bus Tour to Novgorod.

5 декабря, воскресенье. 
December 5th, Sunday
Экскурсионная программа в Санкт-Петербурге.

Various Tours in S.Petersburg.

.

.

